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Οξυμένα προβλήματα 
στο τραπεζικό σύστημα

Το κυβερνητικό σχέδιο ενίσχυσηε των τραπεζών με 28 
δισ. ευρώ παραμένει ακόμη στον αέρα και η αβεβαιότη
τα γύρω από το θέμα αυτό παράγει σενάρια που οπωσ
δήποτε επιτείνουν τη σύγχυση στην κοινή γνώμη, ενώ 
διατηρούν υψηλά και την αγωνία των δανειοληπτών που 
ειδοποιούνται καθημερινά από τιε τράπεζεε για αυξήοειε 
στα επιτόκια εξυπηρέτησηε των οφειλών τουε. Βέβαια ο 
νόμοε για τα 28 δισ. που ψήφισε η κυβέρνηση δίνει προ
θεσμία στιε τράπεζεε να δηλώσουν εάν επιθυμούν να ε
νταχθούν ή όχι μέχρι τιε 31 Ιανουάριου 2009 και προσω
πικά πιστεύω ότι η προθεσμία αυτή τουε επιτρέπει προε 
το παρόν ετηκοινωνιακέε πρωτοβουλίεε ή με άλλα λόγια 
κάποια επίδειξη ισχύοε, που όμωε θα έχει ωε τελική στά
ση να αποδεχθούν τη χείρα βοηθείαε που τουε προσφέ
ρει το κράτοε. Δηλαδή, εάν είναι δυνατή σήμερα κάποια 
πρόβλεψη για τη στάση των τραπεζών, θα υπενθύμιζα 
τη δήλωση του διοικητού τηε Τραπέζηε τηε Ελλάδοε κ. Γ. 
Προβόπουλου, την οποία έκανε προ ημερών στην Επι
τροπή Οικονομιών Υποθέσεων τηε Βουλήε, όταν ερω- 
τώμενοε για το θέμα αυτό, απάντησε ότι «κατά τη γνώ
μη μου οι περισσότερεε τράπεζεε θα ενταχθούν στο κυ
βερνητικό σχέδιο».

Γνωρίζω, βέβαια, ότι τιε τελευταίεε ημέρεε αρκετοί 
τραπεζίτεε «διέρρευσαν» μέσω των εφημερίδων την α
προθυμία τουε να ενταχθούν στο σχέδιο, ισχυριζόμενοι 
ότι οι τράπεζέε τουε έχουν επαρκή κεφάλαια και μεγάλη 
ρευστότητα και, συνεπώε, δεν έχουν ανάγκη την κρατι
κή βοήθεια, όταν μάλιστα συνοδεύεται από την εγκατά
σταση οιωνεί κρατικού επιτρόπου στο Διοικητικό τουε 
Συμβούλιο. Πέραν αυτού, όμωε, οι τραπεζίτεε ανησύχη- 

ω σαν σφόδρα από την πρόταση του προέδρου του ΠΑΣΟΚ 
« στη Βουλή να συμμετέχει στο Δ.Σ. όχι μόνο εκπρόσωποε 

του Δημοσίου, αλλά και των εργαζομένων. Και επειδή με
ρικοί τραπεζίτεε είναι βέβαιοι ότι έρχεται ο Γιώργοε σαν 
πρωθυπουργόε, διερωτήθηκαν αν θα είναι αυτοί ή το 
κράτοε που θα ορίζει πού θα δίνουν τα δάνειά τουε, από 
το 2009 και μετά.

Τώρα, όσον αφορά την ισχύ των τραπεζών, αυτή δεν 
είναι τόση, όσο διακηρύσσουν οι τραπεζίτεε. Βεβαίωε, 
δεν έχουν τοξικά απόβλητα στουε ισολογισμούε τουε, ό
μωε από την άλλη πλευρά με προϊούσα την οικονομική 
κρίση οι επισφάλειέε τουε θα αυξάνονται, τα κέρδη τουε 
στα Βαλκάνια θα πέφτουν και η συρρίκνωση τηε εσωτε- 
ρικήε αγοράε θα τιε αναγκάζει σε διακανονισμούε σε 
χρέη μεγάλων πελατών τουε με επιμήκυνση του χρόνου 
εξόφλησηε. Και, πάντωε, την κεφαλαιακή ισχύ μιαε τρά- 
πεζαε δεν την κρίνει ο διευθύνων σύμβουλόε τηε, αλλά ο 
επικεφαλήε τηε εποπτείαε, δηλαδή η Τράπεζα τηε Ελλά
δοε, ο διοικητήε τηε οποίαε, κ. Γ. Προβόπουλοε, μόλιε 
την προηγούμενη εβδομάδα έστειλε επιστολή σε όλουε 
τουε τραπεζίτεε, συνιστώνταε τουε να θωρακίσουν τιε 
τράπεζέε τουε, γιατί έρχονται δύσκολεε ημέρεε.

Οπωε μου λένε κύκλοι τηε Τραπέζηε τηε Ελλάδοε οι 
ελληνικέε τράπεζεε έχουν πρόβλημα ρευστότηταε, αφού 
δανείζονται ήδη μεγάλα ποσά από το Ευρωσύστημα και 
το πρόβλημα θα γίνει εκρηκτικό το 2009, στη διάρκεια 
του οποίου λήγουν ομολογιακά δάνεια, ύψουε 2-4 δισ. 
ευρώ για κάθε μεγάλη τράπεζα. Στα μέσα του επομένου 
έτουε θα είναι τόσο δύσκολα τα πράγματα για τιε τράπε
ζεε, που μάλλον θα έχουν εξαναγκασθεί όλεε να τεθούν 
υπό την προστασία του πακέτου των 28 δισ. ευρώ.

Νέα δεδομένα στο τραπεζικό σύστημα δημιουργεί ε
ξάλλου η πρόταση του προέδρου του ΠΑΣΟΚ, ο οποίοε 
σε συνέντευξή του στην «Ελευθεροτυπία» είπε ότι «θα 
μπορούσαμε να δούμε -έναντι και τηε ρευστότηταε που 
δίνεται στιε τράπεζεε- ακόμα και το πάγωμα των δανει
ακών υποχρεώσεων για τουε ασθενέστερουε οικονομικά 
και τιε μικρομεσαίεε επιχειρήσειε ώε το τέλοε του 2009». 
Μια παρόμοια πρόταση, που είχε μεγάλη απήχηση στην 
κοινή γνώμη, έκανε ωε γνωστόν και ο αντιπρόεδροε τηε 
MIG (Marfm Investment Group) κ. Α. Βγενόπουλοε. Μέ
χρι στιγμήε δεν υπήρξε κυβερνητική απάντηση στιε 
προτάσειε αυτέε, αλλά σύμφωνα με το ρεπορτάζ μου κύ
κλοι τηε Τραπέζηε τηε Ελλάδοε παρατηρούν ότι στην 
Ευρώπη, στην οποία ανήκουμε, υπάρχει καταστατικόε 
χάρτηε για το τραπεζικό σύστημα, η λεγάμενη συμφωνία 
τηε Βασιλείαε. Σύμφωνα με αυτήν λοιπόν, εάν ένα δά
νειο δεν εξοφληθεί εντόε τριμήνου ή δεν διακανονισθεί 
εντόε εξαμήνου, μπαίνει σε καθυστέρηση και η τράπεζα 
είναι υποχρεωμένη να προβλέψει αντίστοιχεε επισφά- 
λειεε. Αρα, γενικευμένο πάγωμα δανείων θα προκαλούσε 
αντιδράσειε τηε Ευρώπηε, στην οποία σημειωτέον, παρ’ 
ότι η ανάπτυξη θα είναι μηδενική το 2009 καμιά χώρα 
δεν προχώρησε σε τέτοια μέτρα. Αντίθετα οι ίδιοι κύκλοι 
τονίζουν ότι είναι επιβεβλημένο οι τράπεζεε να διευκο
λύνουν δανειολήπτεε που για λόγουε ανωτέραε βίαε δεν 
μπορούν να εξυπηρετήσουν τα δάνειά τουε.



Σύντομα ο νόμος 
περί ασυμβιβάστου
Να καταθέσουν τα κόμματα τιβ απόψειε τουε για το επαγγελ
ματικό ασυμβίβαστο των βουλευτών ζήτησε χθεε με επιστο
λή του ο υπουργόε Εσωτερικών κ. Πρ. Παυλόπουλοε, προκει- 
μένου να διερευνηθοϋν όλεε οι προτάσειε και οι.γνώμεε. 
Στην επιστολή καθίσταται σαφήε η ανάγκη ταχείαε ψήφισηε 
του νόμου, του επίμαχου άρθρου 57 του Συντάγματος, ωε 
προε το επαγγελματικό ασυμβίβαστο. Με τιε νέεε ρυθμίσει 
αναζητείται η χρυσή τομή ανάμεσα στο απόλυτο ασυμβίβα
στο που έχει θεσπιστεί με την αναθεώρηση του 2001 και ε
φαρμόστηκε με τον νόμο «Σκανδαλίδη» το 2003 και στη με
ρική ελευθερία που ισχύει από 
τον περασμένο Μάιο. Κατά πλη- 
ροφορίεε, ο νέθ3 νόμοε δεν θα α
παγορεύει συγκεκριμένα επαγ
γέλματα, θα εξαιρεί όμωε σαφείε 
δραστηριότητεε. Για παράδειγ
μα, οι βουλευτέε δικηγόροι θα 
μπορούν να ασκούν το επάγγελ
μά τουε, αλλά δεν θα μπορούν 
να υπερασπίζονται δράστεε ε
γκλημάτων με μεγάλη ηθική απαξία (εμπόρου ε ναρκωτικών) 
ή να είναι αντίδικοι του ελληνικού Δημοσίου στα διοικητικά 
δικαστήρια. Οπωε και οι πολιτικοί μηχανικοί δεν θα μπορούν 
να αναλαμβάνουν δημόσια έργα και εργολαβίε3 του Δημοσί
ου. Αντίθετα, οι καθηγητέε πανεπιστημίου δεν θα έχουν κα
νένα απολύτωε εμπόδιο στην άσκηση των ακαδημαϊκών τουε 
καθηκόντων. Αδιευκρίνιστο ακόμη παραμένει αν θα αντιμε
τωπιστεί και πώ3, η εταιρική δραστηριότητα βουλευτών ή 
συζύγων και άλλων συγγενών τουε. Από την πλευρά τηε η α
ξιωματική αντιπολίτευση ήδη έχει αρχίσει να κάνει λόγο για 
βουλευτέε δύο ταχυτήτων, αφού από τη μία θα υπάρχουν ε
κείνοι που θα ασκούν το επάγγελμά τουε, και εκείνοι στου3 
οποίουε δεν θα επιτρέπεται.

Επιστολή 
του υπουργού 

Εσωτερικών προς 
τα κόμματα.

Εφη Χατζηιωαννιδου
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ίο  πακέτο των 28 δισ. ευ
ρώ που ανακοίνωσε η κυ
βέρνηση για τη στήριξη 
των τραπεζών πυροδότησε 
ένα περίεργο παιγνίδι.

Για πρώτη φορά ίσωε 
στην παγκόσμια ιστορία οι 
δανειζόμενοι θέλουν να υ
παγορεύουν τουε όρουε 
τουε στον δανειστή. Ετσι, ε
νώ η κυβέρνηση αποφάσι
σε να δεσμεύσει το τετρα
πλάσιο από όσα ξοδεύει η 
χώρα για την παιδεία 
(11,4% του ΑΕΠ), πολλοί ' 
τραπεζίτεε υπολογίζουν ότι 
η πιστωτική ασφυξία στην 
αγορά θα τουε δώσει οφέλη 
χωρίε υποχρεώσειε.

Το κράτοε, όμωε, έχει 
πολλά εργαλεία έναντι των 
τραπεζών. Η κυβέρνηση 
οφείλει να δείξει σθεναρή 
στάση και να επιβάλλει 
τουε όρουε που οι φορολο
γούμενοι απαιτούν. Οφείλει 
να ξεκαθαρίσει ότι οι χρη- 
ματοδότεε θέτουν τουε 
όρουε και όχι οι χρηματο
δοτούμενοι.

ίασιήίικό θέαμα


